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Začínám shrnutím uplynulého období 
od posledního vydání Nivnických novin 
a stručnou rekapitulací k opravám a inves-
ticím v roce 2019. Mnohé bylo již opakova-
ně zveřejněno, ale vzhledem k často opa-
kovaným otázkám vás občanů nebude na 
škodu blíže popsat ukončené, rozpracova-
né i připravované akce. Na následující stra-
ně zveřejňuji i přehled plánovaných inves-
tic a oprav. A můžeme s klidem konstato-
vat: „investiční smršť“ v naší obci pokračuje.  
Škola - nový rok jsme zahájili velkou ha-
várií kanalizace v  suterénních prostorách 
školy. Oprava byla rozsáhlá a náročná. Ne-
jen chodba, ale i nové připojení sociálek, 

oprava elektřiny a povrchu chodby, tento 
rozsah si vyžádal náklady ve výši 830 tis. Kč. 
Tyto náklady samozřejmě obec škole sano-
vala. Pochvalu zaslouží ředitelka ZŠ, která 
si zdárně vedla při organizaci oprav. Nyní 
je hotovo, včetně nových sociálek a  včet-
ně nového povrchu celé spodní chodby. 
Se školou ale nekončíme. Požádali jsme 
o dotaci na rekonstrukci žalostného hřiště 
na nádvoří dolní školy a dořešíme i dozvuk 
v  tělocvičně. Škola – horní stupeň zaslu-
huje v příštích letech opravdu injekci. Stát 
slibuje miliardy do školství, tak snad se do-
čkáme i nějaké té podpory.

Dům služeb (bývalé MNV) - po letech oži-
vujeme objekt, ať slouží v celém rozsahu. 
Léta to obec odkládala, a tak nastal čas to 
změnit. Nové odpady, rozvody vody, to-
pení, rozvody elektro, podlahy, podhledy, 
dlažby, dveře, měřitelnost energií atd. Jako 
vždy, když se hrábne do starého, to jenom 
lítá. 
Poskytneme důstojné prostory živnost-
níkům, rozšíříme služby občanům, prostě 
obec sobě. Prostory jsme přednostně přidě-
lili službám, které se provozovali v MŠ i no-
vým žadatelům. Dům služeb tedy nabídne: 
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ul. Slunečníul. Sluneční

ul. Pořádíul. Pořádí ul. Závodíul. Závodí

kadeřnictví, květinářství, posilov-
nu, jumping, kosmetiku, pedikůru, 
masáže a vinotéku.   V  patře levé 
části objektu jsme rekonstruovali 
byt 2+kk, který je určen pro případ 
nouze nebo jinou krizovou situa-
ci. Stále tam zůstává sklad a  sbír-
ky vlastivědného kroužku, kde je 
jistě mnoho bezcenných věcí, ale 
jistě i  mnoho zajímavých a možná 
i  cenných. Rekonstrukce dokonče-
na, zbývá udělat nový informační 
systém, stojany na kola s osvětlením 
a kamerou. Jednotlivé provozovny 
postupně zahajují provoz.
Četnikárna - (později prodejna 
a  opravna obuvi) - v současnosti 
je tento objekt pronajat. Tento 
objekt stál desítky let a chřadnul 
a chřadnul. Už se ale stal ostudou, 
tak se dočkal opravy. Za 7 dnů 
bylo hotovo. Nyní je přece jenom 
pohled na tuto budovu uspokojivější. Přijí-
mám kritiku, trvalo mi to skoro 4 roky, než 
jsme do toho praštili. A jsou na řadě další 
objekty – odvětrávaná fasáda na bývalém 
MNV a hned vedle náš skvost - sídlo holu-
bářů - musíme dát taky do pořádku. Četni-
kárna je hotová, včetně nových okapů. 
Parkoviště u domu služeb, parkoviště 

u horní školy a oprava chodníku - parko-
vání není nikdy dost, takže máme dvě nová 
parkoviště a chodník, po kterém se mohou 
školáci bez nebezpečí úrazu promenádo-
vat. Vše hotovo. 
Beseda - v  květnu konečně zahájíme vý-
stavbu. Několik problémů nám vstoupilo 
do této akce. Propad sklepů při demolici si 
vyžádal opravu a změnu projektu, pak če-
kání na změnu územního plánu a násled-
ně komplikace s požárním řešením atd. 
Výběrové řízení vyhrála společnost 3V&H, 
a jelikož je stavba technicky i technologic-
ky docela náročná, budeme jen doufat, že 
to dodavatel zvládne do konce roku. A po-
kud ne, po letech čekání a rozhodování co 
vlastně s Besedou, nás pár měsíců už neza-
chrání. Asi víte, že jsem nebyl příznivcem 
celé demolice, ale nakonec věřím, že zde 
vznikne krásné, účelné a funkční přísálí 
společenského domu i se zahradní cukrár-
nou nebo kavárničkou. 
Rajčovna - rekonstrukce veřejného pro-
storu. Historický to název plácku, kde 
naši dědové hrávali fotbal, mlátilo se obi-
lí nebo se zde prodávalo uhlí. Tok říčky 
je v  současnosti v  jiném, novém korytě. 
Současný plac léta sloužil jako překla-
diště pro stavaře, parkoviště a výsostné 

právo zde měli a  mají po léta 
kolotočáři i ročníky pro sta-
vění máje. Tento veřejný pro-
stor proměníme. Zachováme 
možnost parkování osobních 
aut, stavění máje i kolotoče 
(kolotoče se budou muset 
uskromnit). Mohou zde být i trhy, burzy, 
atd. Ale hlavně už nás při vjezdu do obce 
nepřivítá nevzhledný neupravený prostor. 
Prostor vydláždíme, aby byl únosný i pro 
kolotoče, obeženeme jej částečně gabiony 
s osvětlením, instalujeme lavičky, posezení 
s altánem a osvětlením a vybudujeme ná-
břežní chodník spojující most a lávku. Celý 
prostor bude monitorován kamerami. Vě-
řím, že po létech se „Rajčovna“ promění na 
kout, kde se  budeme rádi promenádovat 
po nábřeží Nivničky.
Opravy místních komunikací v  první eta-
pě jsme zahájili opravu ulice Pořádí, kde po 
výstavbě parkovišť byla nutná nová poklád-
ka povrchu. Po opravách kanalizace na ulici 
Závodí byla   slíbena pokládka nového povr-
chu, je splněno. Realizováno sice úsporněji 
bez silničních obrub, ale vzhledem k členito-
sti a menší frekvenci dopravy je to snad do-
stačující, hlavně se obyvatelé těchto ulic zba-
ví bláta   a nerovností. V druhé etapě oprav 
(květen 2019) máme požádáno o dotaci na 
ulici Družební a v rámci této rekonstrukce 
dojde i k úpravě křižovatky u Huberta.  O re-
konstrukci další ulice nebo ulic v tomto roce 
bude ještě jednáno ve stavební komisi.      
Mateřská škola - rozšíření kapacity a vý-
stavba Centra denních aktivit. Máme na 
stole stavební povolení, probíhá výběrové 

řízení na dodavatele a máme podánu žá-
dost o dotaci na Ministerstvo pro místní 
rozvoj. První etapu stavby, tj. rozšíření ka-
pacity, musíme provést do konce srpna, 
abychom již od nového školního roku, tj. 
od září 2019, mohli nabídnout o 20 míst 
více.  Bude-li přidělena dotace, postavíme 
i Centrum denních aktivit (minitělocvičnu), 
v opačném případě stavbu odložíme a po-
kusíme se opětovně žádat o dotaci.
Relax centrum Nivnice - nebo taky tro-
chu nadneseně Wellness Nivnice? Provoz-
ní budova (kabiny) sportovního areálu se 
mění. Na celém prvním patře byla prove-
dena demolice našimi pracovníky údržby. 
Nyní máme vystavěny příčky, provedeny 
zčásti podhledy, potěry i elektroinstala-
ci. Vzniknout by zde měly 2 fi nské sauny, 
ochlazovna, odpočívárny, masérna i ob-
čerstvení.  V druhé polovině patra bude na 
požadavek našeho úspěšného střeleckého 
oddílu vybudována vzduchovková střelni-
ce s  klubovnou. Střelnice bude splňovat 
podmínky i pro pořádání krajských sou-
těží.  Součástí bude i rozšířené parkoviště 
a  vybudování terasy. Termín otevření byl 
stanoven na 1. říjen 2019.  
ZTV Sluneční – výstavba inženýrských sítí 
pro RD. Stavba zahájena, výběrové řízení 
vyhrála společnost Ekostavby Brno s termí-

-
í 

Dům služebDům služeb
Bývalá četníkárnaBývalá četníkárna



w w w. n i v n i c e . c z

33 Brezen-Duben Brezen-Duben 22/2019/2019ˇ̌

nem dokončení 30.8.2019. Práce se zatím 
nerozběhly naplno, ale vedení společnosti 
ujišťuje, že to zvládnou. Připomenu, že se 
jedná o první etapu, kde bude 38 RD z toho 
7 řadových domků.  První etapa je fi nančně 
nákladnější, přesto je tento projekt ekono-
micky velmi zajímavý a přinese pár milionů 
do obecní pokladny, plus následné daně 
a  navýšení rozpočtu. Hlavní zisk z  tohoto 
projektu přijde až po realizaci II. etapy, kde 
je plánováno 30 parcel a 3 bytové domy 
a příjem do pokladny obce po druhé 
etapě bude více než 15 mil.Kč. Variantně 
bude možné zde v případě potřeby vysta-
vět novou školku, ale na tohle rozhodnutí 
máme čas podle demografi ckého vývoje 
v obci. Sluneční bude moderní část obce, 
kde výstavba je regulována předpisem, 
aby nám zde nevznikaly nesourodé objek-
ty jako např. v Uherském Brodě (výstavba 
Pod zámkem).
ZTV Průmyslová zóna Kluka IV. - V rámci 
změny územního plánu se podařilo schvá-
lení a rozšíření průmyslové zóny. Rozšíře-
ním se podařila zpřístupnit nedostupná 
plocha (7000 m2) původní průmyslové 
zóny. V  současnosti již připravujeme pro-
jektovou dokumentaci pro výstavbu sítí. 
V součtu jde o 54.000m2, z toho k prodeji 
bude 40.000m2. Již nyní máme zájemce 
o všechny parcely  a tato akce přinese do 
obecní kasy ve výnosech téměř 40 mil.Kč. 
Z důvodu zájmu je snahou zahájit výstav-
bu sítí již na podzim tohoto roku s předá-
ním jaro 2020. Jde o další poměrně strate-
gický a ekonomicky velmi přínosný projekt 
obce.  
Kaple Hůrka – jak jsem již uváděl, máme 
provedeno posouzení statikem, máme 
připraven projekt a čekáme pouze na 
vhodnou dotační výzvu. Dotační titul je 
vypsán, ale bohužel jen pro obce do 3 tisíc 
obyvatel. Samozřejmě bychom měli rádi 
tuto kapli již opravenou, ale buďme ještě 
trpěliví, poněvadž tady je šance na dotaci 
poměrně vysoká.    

Obecní rozhlas (varovný systém) – přes-
tože máme již schválenou dotaci, schvalo-
vání projektu atd. se neskutečně prodlu-
žuje. Ale máme již schváleno, připraveny 
podmínky soutěže a do června budeme 
znát dodavatele. Věřím, že o prázdninách 
si už budeme  vyhrávat z nových hlásičů.  
Oprava střechy Sedlcké chalupy - Pa-
mátkový úřad nám zamítnul žádost na 
příspěvek na havarijní stav střechy této 
památky. Po prohlídce odborníky bylo 
konstatováno, že dílčí oprava není možná 
a konstrukce se musí vyměnit celá. Vzhle-
dem ke stavu musíme tuto opravu reali-
zovat z obecních prostředků, a to před zi-
mou, jinak nám to tam spadne, a navíc to 
omezuje provoz. Situaci navíc komplikuje 
a prodražuje požadavek památkářů na 
realizaci z ručně tesaných trámů a krovů. 
Tuto opravu prostě musíme provést zřej-
mě v letních měsících. 
Ostatní drobné akce   - v  plánu jsou další 
dílčí menší akce, které nebudu popisovat, 
jsou  uvedeny v  celkovém přehledu oprav 
a   investic. V tomto roce jsme docela zčer-
stva začali a ještě je toho na tento rok oprav-
du hodně, ale “všecko ide, když sa chce“ 
a obec zase získá na kráse i funkčnosti.
Další blízké investice - Vzpomenu jednu, 
kterou budeme diskutovat na zastupitel-
stvu. Obdrželi jsme nabídku na mobilní 
kluziště. Jde o možnost, na stávající více-
účelové ploše atletického hřiště, instalo-
vat chlazení (hadice) a pomocí agregátu 
vytvořit umělý led. Pak bychom mohli po 
dobu 2-3-4 měsíců užívat kluziště, a pak 
vše zase demontovat a uskladnit na další 
rok. Nebude to jednoduché rozhodnu-
tí, pořízení není zase tak nákladné, cca 
2,3 mil.Kč za kluziště 15x35m včetně man-
tinelů, ale provozní náklady na sezónu 
cca 0,4 mil. Kč. No uvidíme, třeba oznámí 
návrat skutečných mrazů a budeme mít 
přírodní kluziště a zdarma nebo umělý led 
třeba napřesrok a taky třeba už tuto zimu.

Bydlení pro seniory – více než rok odklá-
dáme tuto výstavbu a čekáme na minister-
stvem slíbenou podporu. Počátkem května 
bude výzva vydána, ale již teď máme infor-
mace o nevýhodnosti podmínek pro umís-
tění seniorů. Na zastupitelstvu projednáme 
a předložím návrh na realizaci bez dotace 
na náklady obce. Považuji tento projekt za 
potřebný a mnohdy je levnější stavět za 
své, bez omezujících podmínek. Stavba za 
obecní peníze nám osvobodí ruce a obec 
si bude moci sama rozhodovat o umístění 
a pronájmech. Cílem je dokončit stavbu   
a dát ji do užívání do konce roku 2020.     
Prosby a požadavky na občany - Poža-
davek na občany ul. Čupy - už jsem psal 
o havarijním stavu kanalizace v  této ulici. 
Na jedné straně nová kanalizace, na druhé 
havarijní a působící značné potíže někte-
rým RD. Vím, že dokud něco funguje třeba 
i špatně, nechce se nikomu do investice (tj. 
přepojení na druhou stranu do nové kana-
lizace). Provedli jsme se SVaK kamerování 
a stav kanalizace je kritický, je částečně 
zborcená a netěsná. Odpusťte, ale ty „hov-
na“ tečou snad zázrakem nebo snad jen 
proto, že je tam takový sklon ulice. Rádi by-
chom i tuto ulici rekonstruovali, ale dokud 
nebudou přepojeny všechny RD do nové 
kanalizace, nemá smysl to provádět. Navíc 
je nejen v této ulici problém s parkováním. 
Auta se hromadí a někteří trvale stojí do 
cesty a znepříjemňují život jiným a brání 
i zimní údržbě, atd. V  ulici Čupy je řešení  
vybudováním nenákladné komunikace 
za zahrady, aby se obyvatelé dostali auty 
zezadu k domům a tím se snížil počet aut 
před domem, ale někteří jednotlivci tomu 
brání (i když zbytečně, o nic nepřichází, na-
opak získávají…). Je to škoda, přispělo by 
to dobré věci. Takže dokud nebudou rea-
lizovány kanalizační přípojky, nemá smysl 
ulici opravovat.
Požadavek na obyvatele ulice k  Vodo-

jemu, ale i jiných ulic… Stání vozidel na 
komunikaci se stává v této ulici již problé-
mem. Více aut u domu bez vlastního stání, 
přestože mnozí mají prostor v předzahrád-
kách, začíná to být neúnosné. Apeluji proto 
na občany nejen této ulice: Vy, kteří máte 
prostor, vybudujte si parkovací stání. Vy, 
co máte před domy auta, ať už bez značek 
nebo auty jezdíte jen občas, přeparkujte 
tam, kde nebudete komplikovat dopravu.
Prosba na všechny občany Nivnice! Au-
tomobilisté, buďme vzájemně ohleduplní 
při jízdách po místních komunikacích, in-
vestujte do parkovacího místa, nemusí být 
v  předzahrádkách jen beton, jak někteří 

poměrně vysoká.    

Oplocení sportovního areáluOplocení sportovního areálu
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argumentují, lze to řešit i jinak a zachovat 
i zeleň. Čtyřkolkáři, motorkáři – něco vám 
prozradím: není pravda, že čím rychleji pro-
jedete uličku, tím jste větší borci a čím více 
vám to „řve“, tak to nás taky neoslní. Singl-
track pod Vinohrady není pro motorky, ale 
pro kola a pro pěší, to by mohl konečně po-
chopit i ten s bílou kroskou, co tam lítá. Tak 
prosím, snažme se být ohleduplní!
Překladiště Hoštáky - kdo neví nebo ne-
chápe, tak informuji: větve a keře je mož-
né dát na hromadu, suché pak spálíme, 
ale věřte, když tam z vozíku shrnete trávu, 
hnůj, hlínu, kus nábytku a jiný bordel, který 
se vám doma nechtělo třídit, pak se to spá-
lit nemůže a nedá. Od toho je tam kontej-
ner, do kterého patří bio, tj. tráva, listí atd. 
Odbor životního prostředí přijde, hrábne 
do popela, najde zbytek plastu nebo kliku 
a pokuta je na stole.
Stavební suť – co je to stavební suť? Urči-
tě to není směs hlíny a kamení, je to cihla, 
omítka, beton z drobných oprav v RD. Ne-
lze vyvézt 4 vozíky za sobotu nebo celé de-
molice, výkopovku s  dlažbou a kamením. 
Takové množství musíte odvézt na skládku 
do UB nebo skládku Kovosteelu a zaplatit! 
Chceme tuto službu ponechat občanům, 
překladiště slouží pro občany a obecní 
stavby, ale v rozumném množství. 
Výkopová zemina – skládku nemáme a ne-
mají ji ani obce v okolí a všichni se s tím po-
týkáme. To prostě musíte odvézt na skládku! 
I proto rozšiřujeme kamery na určitých mís-
tech, aby se nám neobjevovaly hromádky 
ve větrolamech, za hřbitovem, za hřištěm, 
za Zahradní, u svazarmu atd. Cedule „zákaz 
skládkování“ nikoho moc nevzrušují, mě 
ano a brzy budeme hříšníky zveřejňovat. 
A ještě jeden nešvar – zahrada či záhumen-
ka - svoje vyhrabu a trávu, plevel, kamení 
posunu za plot nebo mimo záhumenku 

OPRAVY A INVESTICE 2019 mil. Kč poznámka
Přístavba SD Beseda 21,5 máme ÚR
Rozšíření kapacity MŠ 5 SP dotace požádáno
ZTV Sluneční – inženýrské sítě 
pro 38 RD

27,1 zahájeno do 8/2019

ZTV Kluka IV. – inženýrské sítě 
průmyslová zóna

18 zpracovává se PD

Rajčovna – rekonstrukce veřej-
ného prostoru

2,2 zahájeno

Instalace nového obecního 
rozhlasu

2,5 dotace potvrzena

Zpracování urbanistické studie 
rozvoje obce

1 v jednání

na obecní. Obecní pozemek není skládka, 
to je taky zahrada - naše zahrada a taky ji 
chceme mít přece hezkou.               
Všichni mnohé víme a na mnohé remcá-
me, chodíme okolo horké kaše, tak je to 
venku. Nemyslím to špatně, všichni snad 
chceme mít hezkou obec.
A co nás ještě trápí?  Sklad vlastivědné-
ho kroužku zabírající velký byt na MNV, 
nedostatečné prostory knihovny, vysoké 
náklady na vytápění knihovny, Nadačního 
domu i Sedlcké chalupy. Měl jsem takovou 
myšlenku.., pokud by Jednota Orel Nivnice 
pronajala celý objekt obci třeba na 20 let, 
obec by za to objekt opravila, v přízemí by 
zřídila moderní prostory knihovny, čítár-
nu, dětský kout, PC kout. Na patře mohlo 
vzniknout „Prorodinné centrum“ velká her-
na pro matky s dětmi. Zahrada by se ote-
vřela a propojila s Plitvicemi, osvětlila, mo-
dernizovaly by se herní prvky dětského hři-
ště, zpřístupnilo by se WC veřejnosti a celý 
prostor by byl pod kamerovým dozorem. 
A Orel by mohl používat nadále klubov-
nu pro svou činnost. Uvolněním knihov-
ny v  Nadačním domě se mohl zrevidovat 
a přestěhovat sklad vlastivědného kroužku 
z  bývalého MNV, a tím by se uvolnil další 
slušný prostor dnes už v  Domě služeb. 
A  v  Sedlcké chalupě a Nadačním domě 
by se soustředilo vše historické, muzejní. 
Jednota Orel se ale rozhodla pro postupné 
opravy objektu vlastními silami a vlastními 
prostředky, komerčním nájmem části pro-
stor a připravuje i jiné aktivity. Je to jejich 
výsostné právo a snad jim to zajistí ekono-
mickou udržitelnost objektu. 
Poděkování - děkuji občanům, kteří při-
kládají ruku k dílu a posečou třeba i kousek 
obecního pozemku, který jsme zapomněli 
nebo nestihli. Děkuji i těm, kteří si svých 
pár metrů obrubníku očistí a zametou. Jiní 

volají: „starosto, měli byste to postříkat!“ To 
víte, že stříkáme, ale chvíli to trvá, než to 
seschne. 
Údržba obce - nyní pracuje nově pod ve-
lením Petra Vlka a je ve složení Josef So-
botka, Stanislav Lukeš, Jiří Martinák, Milan 
Pochylý, Ivana Hladišová, Stanislav Velík 
a Dan Trtek. 
Rozrůstající se obec jim poskytuje opravdu 
„velké pole“ práce, do toho výpomoci škole, 
školce,  tak věřte, že není vždy v jejich silách 
všechno stíhat. Ale musíme uznat, obec je 
čistá a udržovaná. Za sportovní areál odpo-
vídá správce Tomáš Trtek, včetně přestavby 
na Relax centrum, výstavby oplocení, atd. 
K  ruce má Josefa Slintáka a  myslím, že se 
jim daří držet sportovní areál v perfektním 
stavu a čistotě. Nivnická riviéra - správce 
František Kolacia už po léta drží celý areál na 
vysoké úrovni. Letos na jaře ze zdravotních 
důvodů chyběl, a tak jarní údržbu, zprovoz-
nění a úklid kurtů zaskočil a prováděl Tomáš 
Trtek a areál je opět prvotřídní. Na koupa-
lišti ještě chystáme investici do automatic-
kého dávkování chemie, vyčleníme prostor 
pro matky s  dětmi u brouzdaliště, instalu-
jeme nový pokladní systém a posílíme free 
wifi  připojení.
Všem pracovníkům bych rád zde veřejně 
poděkoval, takže pánové DÍKY - dobrá prá-
ce!!!

Milí spoluobčané, 
možná se některým tento způsob vyjadřo-
vání nebude líbit, ale šak sa všeci známe, 
tak co si budeme namlúvat, takové to pro-
stě je! Dobře víte, že sa na obci nefl ákáme 
a občas „vyméct komín“ není špatné. Pře-
ji vám krásný čas, hlavně zdraví, k  tomu 
úsměv a hned je na světě krásněji   

Miroslav Vykydal
starosta 

OPRAVY A INVESTICE 2019 mil. Kč poznámka
Výstavba chodníku propojka a 
víceúčelové hřiště

0,2

Revitalizace zeleně extravilánu 
obce

2

Výsadba stromořadí podél cyk-
lostezky N-DN 

0,1 (investor ŘSZK)

Dokončení výstavby kanalizace 
– ul. Závodí

2 hotovo

Studie proveditelnosti nového 
sběrného dvora

0,1

Pořízení nové techniky pro údrž-
bu obce

 1 částečně

Zpřístupnění a oprava WC – ka-
biny sport. Areálu

0,2
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OPRAVY A INVESTICE 2019 mil. Kč poznámka
Rekonstrukce části bývalého 
MNV na Dům služeb

1,2 hotovo

Vybudování parkovacích míst u 
Domu služeb

0,2 hotovo

Rekonstrukce místních komuni-
kacích

6 duben - září

Oplocení sportovního areálu 0,4 hotovo
Kaple Hůrka – kompletní oprava 1 čeká se výzva
Relax centrum a střelnice 1,5 rozprac. do září
Rozšíření kamerového systému 
obce

0,2 průběžně

Oprava fasády objektu bývalé 
„četníkárny“

0,2 hotovo

Rekonstrukce soc. zařízení na 
dětském odd. ZS

0,1

Zpracování projektu na výstav-
bu urnové zdi (hřbitov)

0,05

Sportovní areál – částečná opra-
va bufetu

0,5

OPRAVY A INVESTICE 2019 mil. Kč poznámka
Rekonstrukce bytu 1+KK (soci-
ální byt)

0,2

Sedlcká chalupa – oprava hava-
rijního stavu střechy

0,6 podáno na SÚ

Pro-rodinné centrum – úprava 
prostor po Primce na OÚ

0,2

Oprava objektu ve sběrném 
dvoře Hůrka

0,2 hotovo

Rekonstrukce školního hřiště ZŠ 
dolního stupně

0,9 dotace požádáno

Výstavba parkoviště a oprava 
chodníku u ZŠ

0,3 hotovo

Projektová příprava postupné 
rekonstrukce ZŠ

0,5 (horní stupeň)

Bydlení pro seniory – změny PD 0,2 rozpracováno
Oprava kanalizace, WC a podlah 
ZŠ horní

0,8 hotovo

PD – bytový dům Plitvice 1 v jednání ZO
PD – řadové domy Sluneční 1 PD do 7/2019
Celkem 100,15

DOTACE PRO NEZISKOVÁ SDRUŽENÍ Z ROZPOČTU OBCE NA ROK 2019
ATOM ČR, TOM 19 187 Nivnice, p.s. DOPRAVA MATERIÁLU NA LETNÍ STANOVÝ TÁBOR 2.000

ATOM ČR, TOM 19 187 Nivnice, p.s. JARNÍ ZÁŽITKOVÝ KURZ 5.000

ATOM ČR, TOM 19 187 Nivnice, p.s. 16. NOČNÍ POHÁDKOVÝ LES 2019 25.000

ČMP CHPH oblastní spolek Uh. Hradiště celoroční činnost 10.000

ČSS, z.s. – sportovně střelecký klub Nivnice celoroční činnost 40.000

ČSV, z.s., ZO Nivnice MEDOBRANÍ 5.000

ČSV, z.s., ZO Nivnice celoroční činnost 30.000

Gorošová Anna celoroční činnost 3.000

Hubač Josef celoroční činnost 45.000

Karlíková Ivana celoroční činnost 10.000

Karlíková Ivana TANEČNÍ SOUSTŘEDĚNÍ 5.000

Kratěnová Ivana KOŠT CHLEBA 1.000

Lysoněk Pavel KOŠT SLIVOVICE 6.000

Lysoněk Pavel SLET ČARODĚJNIC 5.000

Moravskoslezský kynologický svaz, ZO Nivnice celoroční činnost 100.000

MS Šaranov Nivnice DĚTSKÝ MYSLIVECKÝ DEN V LIPINÁCH 10.000

MS Šaranov Nivnice celoroční činnost 50.000

Nivnička, z.s. celoroční činnost 35.000

Nivnička, z.s. NIVNIČKA NAHRANÁ 40.000

Orel jednota Nivnice, p.s. MIKULÁŠSKÁ BESÍDKA 5.000

Orel jednota Nivnice, p.s. ATLETICKÉ ZÁVODY 10.000

Orel jednota Nivnice, p.s. celoroční činnost 45.000

Petlachová Petra celoroční činnost 2.000

Petlachová Veronika SKÁKACÍ DEN 1.000

ŘKF Nivnice PŘÍFARNÍ TÁBOR 5.000

ŘKF Nivnice PODPORA ČINNOSTI MALÉ SCHOLY V NIVNICI 5.000

ŘKF Nivnice MISIJNÍ JARMARK 5.000

ŘKF Nivnice LOUČENÍ SE ŠKOLOU A PŘIVÍTÁNÍ PRÁZDNIN 4.000



Předběžný přehled plánovaných sportovních, společenských akcí a událostí:
04.5. OHVS – fl orbal (Bánov)
08. 5. Živé řemeslo (SD Beseda)
16. 5. Čaj o páté (SD Beseda)
16. 5.  OHVS – pétanque (Nivnice)
17.-19. 5. Sraz Jeep Wrangler (Nivnická riviéra)
18. 5. MTB 50 (Sportovní areál)
19. 5. První sv. přijímání (farnost)
24. 5. Májová veselice s polonézou deváťáků (SD Beseda)

02. 6.  Dětská bajková neděle (Nivnická riviéra)
02. 6. Motoburza (Sportovní areál)
06. 6. Čaj o páté (SD Beseda)
16. 6. Pouť u kaple nejsvětější trojice + farní odpoledne
20. 6. Boží tělo – průvod obcí
22. 6.  OHVS – střelba na asfaltové holuby (Vlčnov)
13. 7. OHVS – fotbal žen (Bystřice p. L.)
25. 8.  Motoburza

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!
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NIVNICKÉ HODY – VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ
Na HODY plánujeme uskutečnit výstavu z fotografi í, které jste vyfotili Vy!!!  Prosíme, o dodání maximálně 

15 fotografi í (zajímavé, krásné, top, prostě ty, co se nejlépe povedly, nebo je máte nejraději) o rozměru cca 

A4.  Prosíme o dodání fotek i se jménem nejpozději do 27. 8. 2019 na OÚ nebo do SD Beseda. Děkujeme!

ŘKF Nivnice celoroční činnost 150.000

SH ČMS – sbor dobrovolných hasičů Nivnice celoroční činnost 45.000

Smetana Marek KOŠT HUB 4.000

Smetana Marek VÝSTAVA HUB 4.000

Smetana Marek VÝŠLAP DO LIPIN 3.000

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. DĚTSKÁ BAJKOVÁ NEDĚLE 8.000 

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. MTB NIVNICKÁ 50 15.000

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. ZÁVOD ČASOVKA NA SINGLETRACKU VINOHRADY 1.000

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. celoroční činnost 10.000

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. ČASOVKA NA SUCHOU LOZ 1.000

Spolek BIKE & RIDE Nivnice, z.s. KOLEM KOLEM NIVNICE 1.000

TJ Nivnice, z.s. TENISOVÝ KEMP MLÁDEŽE 7.000

TJ Nivnice, z.s. TENISOVÝ TURNAJ MLÁDEŽE 5.000

TJ Nivnice, z.s. SPORTOVNÍ SOUSTŘEDĚNÍ VODĚRADY 4.000

TJ Nivnice, z.s. VÁNOČNÍ TURNAJ MLÁDEŽE 4.000

TJ Nivnice, z.s. 9. ROČNÍK MEMORIÁLU VOJTĚCHA VÝMOLY 8.000

TJ Nivnice, z.s. DĚTSKÝ KARNEVAL 9.000

TJ Nivnice, z.s. POŘÁDÁNÍ KRAJSKÉHO KOLA BAREVNÉHO MINIVOLEJBALU V NIVNICI 7.500

TJ Nivnice, z.s. POŘÁDÁNÍ 2. KRAJSKÉHO KOLA BAREVNÉHO MINIVOLEJBALU V NIVNICI 7.500

TJ Nivnice, z.s. MEMORIÁL VÁCLAVA HROMČÍKA-ZÁPAS 10.000

TJ Nivnice, z.s. SOUSTŘEDĚNÍ VOLEJBALU ŽAČKY 10.000

TJ Nivnice, z.s. USPOŘÁDÁNÍ TURNAJ ST. PŘÍPRAVKY V NIVNICI 6.000

TJ Nivnice, z.s. TURNAJ ŽEN V NIVNICI 3.000

TJ Nivnice, z.s. SOUSTŘEDĚNÍ VOLEJBAL ŽEN 3.000

TJ Nivnice, z.s. VELIKONOČNÍ TURNAJ MLÁDEŽE 2.000

TJ Nivnice, z.s. VÍKENDOVÉ CVIČENÍ BABIČKY A DĚTI 5.000

TJ Nivnice, z.s. SOUTĚŽ ROZTLESKÁVAČEK PRAHA, BRATISLAVA 5.000

TJ Nivnice, z.s. celoroční činnost 350.000

ZO ČZS Nivnice MLADÝ ZAHRÁDKÁŘ 2.000

ZO ČZS Nivnice FLORISTIKA 3.000

ZO ČZS Nivnice celoroční činnost 45.000
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KOŠT HUB ve sladkokyselém nálevu 
a ochutnávka houbových specialit
V sobotu 16. března se uskutečnil v prostorách SD Be-
seda už sedmý ročník koštu hub. Pro labužníky byly 
už tradičně připraveny houbové speciality – výborný 
houbovomasový guláš, topinka s  houbovou směsí, 
houbový karbanátek nebo žampionový salát.
V kulturním programu vystoupily děti ze ZŠ Korytná, 
které si připravily country tanečky a latinskoamerické 
tance předvedli mladí tanečníci Nela a David z  tren-
čínské taneční školy.  Samozřejmě nechyběla ani před-
náška, kterou si letos připravil Marek Smetana na téma 
„Houby v kredenci i k prevenci“. 
K hodnocení jsme získali 34 vzorků naložených hub. 
Ty hodnotili návštěvníci, kteří svými body nakonec 
určili letošní vítěze:  
1. místo získal Pavel Kolář ze Starého Města se su-

chohřiby
2. místo má Josef Trtek z Nivnice s václavkami 
3. místo přidělili návštěvníci Bronislavě Smetanové 

z Nivnice a jejím „pravíkům“. Gratulujeme!

Jelikož návštěvníků bylo skutečně velmi málo, tak 
každý si odnesl něco z tomboly, která byla opravdu 
bohatá. Všem sponzorům tímto děkujeme. Zároveň 
děkujeme i „holkám“ z rekreačního cvičení, které za-
tím ani jeden „Košt“ nevynechaly a ještě nám letos 
pomohly s úklidem. Vážíme si všech, kteří se přišli po-
bavit a nás podpořit, ještě jednou děkujeme!!!

Mykologický kroužek
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VIII. KOŠT SLIVOVICE
Pamatujete si na léto a podzim minulého roku? Pamatu-
jete si na podepřené stromy obsypané modrým ovocem? 
Tak úrodný rok jsme už dlouho nezažili.
A zrovna tak úspěšně proběhl i letošní osmý košt slivovice, 
kdy jsme v sobotu 30. 3. ochutnávali 176 vzorků pálenek.
Letos 24-členná komise ochutnala 142 vzorků slivovice 
a 34 vzorků ostatních pálenek. Z  tohoto množství 
vzniklo 18 fi nálových vzorků slivovic. Jestliže se vám 
bodové hodnocení jednotlivých vzorků nepozdávalo, 
tak věřte, že se nemusí vždy shodovat s představami 
vystavovatelů a hostů koštu .

A jak to letos dopadlo?
Šampiónem letošního koštu se stal 

p. Vladimír ŽELIBABKA z Korytné!!!

1. místo Zdeněk ZÁLEŠÁK z Nivnice
2. místo František ŠOJDR ze Šumic
3. místo Karel KOPECKÝ z Nivnice
4. místo Josef KUDELA ze Šumic
5. místo Jiří KNOTEK ze Strání
6. místo Karel KRCHŇÁČEK z Nivnice
7. místo Josef SLUKA z Horního Němčí
8. místo Petr STOJASPAL z Nivnice
9. místo ZAHRÁDKÁŘI z Nivnice
10. místo Lucie FLASAROVÁ z Nivnice

Ostatní pálenky:
1. místo HRUŠKA, JABLKO  – Štěpán STO-
JASPAL z Nivnice (hruška)
1. místo ZVLÁŠTNÍ PÁLENKY – Ing. Karel 
SMETANA z Nivnice (ořechovka)
1. místo MERUŇKA – Kristýna ZÁLEŠÁKOVÁ 
z Nivnice (meruňka)
1. místo ostatní PECKOVICE – Zdeněk KO-
TAČKA z Nivnice (špendlík)

Těm, kteří se umístili ze srdce gratulujeme a všem, kteří dali 
k dispozici své vzorky pálenek moc děkujeme. Velmi si Vás 
vážíme, neboť bez Vás by žádný košt nebyl.  Už se těšíme na 
další devátý ročník, který proběhne 18. dubna 2020 opět ve 
SD Beseda, všichni jste srdečně zváni.

Nivnická kulturní 
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UKLIĎME ČESKO – UKLIĎME NIVNICI
I letos jsme z důvodu konání Vandrácké 50 v hlav-
ním termínu úklidu uklízeli o trochu dřív. Hned 
v sobotu 30. března se sešli na svých už obvyk-
lých stanovištích zástupci spolků a dobrovolníci 
z řad občanů, aby za „nepořádníky“, co to mají asi 
velmi daleko na sběrný dvůr a neváhají jet o kus 
dál, jen aby odpady složili do přírody (asi jim vadí, 
že jich je v přírodě čím dál tím míň), uklidili.
Letos se úklidu zúčastnilo cca 120 občanů, 

z toho 51 dětí a nasbíralo se cca 1200 kg odpa-

du. 

Opravdu velké poděkování patří následujícím spol-
kům a sdružením:
SVAZ POSTIŽENÝCH CIVILIZAČNÍMI CHOROBAMI

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ ŠARANOV

ZO ČESKÉHO ZAHRÁDKÁŘSKÉHO SVAZU

ZO ČESKÉHO SVAZU VČELAŘŮ

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

TJ - TENISOVÁ AKADEMIE

TJ - REKREAČNÍ SPORT

MORAVSKOSLEZSKÝ KYNOLOGICKÝ SVAZ

a všem DOBROVOLNÍKŮM

i 
s 
í, 

ů, 

a-

ol-

MI

zahrádkářizahrádkáři

včelařivčelaři

Tenisová akademieTenisová akademie

SPCCH společnáSPCCH společná

rekreační aportrekreační aport

hasičihasiči

dobrovolnícidobrovolníci
dobrovolnícidobrovolníci
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Vandrácká padesátka přes Bílé Karpaty
pořádá Asociace TOM ČR, turistický oddíl 

mládeže 19 187 Nivnice 

41. ročník proběhl 6. dubna 2019
Počet účastníků:  
Trasa Účatníků

20 km 562 

35 km 155 

46 km 7

50 km 116

50 km cyklo 22

65 km cyklo 4 

celkem 866

Z toho z Nivnice 264

Nejvzdálenější účastník: Moskva (trasa 
20 km)
Nejstarší účastník: 1940 (trasa 20 km)
Nejmladší účastník: 2018 (trasa 20 km)

Poděkování:

ZŠ  a MŠ J.A.Komenského Nivnice za 
poskytnutí prostorů Areálu Jiřího Stojana
Všem, kteří se podíleli na zdařilé organizaci akce. Jme-
novitě:
Jiří Bršlica, Maroš Duchoň, Zdeněk Gazdík, Zdeněk 
Gazdík ml., Josef Černík, Michal Kachník, Lucie Kratě-
nová, Václav Lang, Marie Langová, Alexandra Lango-
vá, Andrea Miškarová, Jiří Miškar, Pavel Mudrák, Josef 
Mudrák, Jiřina Mudráková, Jiřina Mudráková ml., Jana 
Orgoňová, Veronika Orgoňová, Marek Orgoň, Vojtěch 
Orgoň, Jan Plesner, Vlastimil Slinták, Radka Slintáko-
vá, Jindřiška Slintáková, Bronislava Smetanová, Lýdie 
Smetanová

Jiří Miškar
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OHVS - šachový turnaj 

Setkání zastupitelů 
mikroregionu Východní Slovácko

První turnaj (6.4.) letošních Olympijských her Východního Slo-
vácka hostila Suchá Loz. A již tradičně první místo získal Vlč-
nov před Nivnicí, Suchou Lozí, Bánovem, Bystřicí  a Korytnou. 
Děkujeme našim soutěžícím jmenovitě Františku Soukeníkovi, 
Jiřímu Tesáčkovi, Julii Pavle Jančové, Martinu Kohoutkovi, 
Magdaleně Kratochvílové, Kamilu Habartovi a Katce Juráko-
vé za krásnou reprezentaci Nivnice. 
Už teď se můžete těšit na další pokračující turnaje:
16. 5.  - Petanque Nivnice
22. 6.  - Střelba na asfaltové holuby Vlčnov
13. 7.  - Fotbal žen Bystřice pod Lopeníkem

Už od roku 2005 se pravidelně každoročně setkávají zastupitelé všech 6 
obcí mikroregionu Východní Slovácko (Bánov, Bystřice pod Lopeníkem, 
Suchá Loz, Korytná, Nivnice a Vlčnov), aby si předali zkušenosti, „pochlu-
bili“ se výsledky své práce a odprezentovali rozvoj svých obcí.
Letošní hostující obcí byl Bánov. V úvodním programu vystoupil dětský 
soubor Kuřátko a následovalo vystoupení folklorního souboru Kohútek. 
Cimbálová muzika Pajtáš nás provázela celým večerem. Všechny přítom-
né pobavilo vystoupení pěveckého souboru Zpěvule, které se týkalo tolik 
u nás oblíbeného nápoje – slivovičky .
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Víkendové soustředění v Lipinách
O víkendu 13. – 14. dubna 2019 jsme si zpest-
řili myslivecký kroužek pobytem  na Myslivec-
ké chatě v  Lipinách.  Počasí vyzkoušelo naše 
odhodlání,  ale ani kapky deště nás neodradily 
od našeho plánu upevnit znalosti o přírodě, 
které jsme se během roku s  dětmi naučili a 
které budou prověřeny v květnu na  okresním 
kole soutěže Zlatá srnčí trofej.  
Nezaháleli jsme a hned v sobotu byla  pro  děti  
připravena jezevčí  stezka s testovými otázkami 
o přírodě, kterou děti společně absolvovaly a na 
jejímž konci lipinský jezevec vydal svůj poklad :)  
Ohřát se na chatě, opět opáčko znalostí a těšení 
se dětí na příchod  „velkých“  myslivců  my-
sliveckého spolku Šaranov Nivnice.  Děti se 
dočkaly a zážitek v podobě vycházky a pod-
večerní poznávání přírody v doprovodu  my-
slivců na sebe dlouho nenechal čekat.  Děti 
vyšly v  několika skupinkách na jednotlivá 
stanoviště v  okolí chaty v   Lipinách.  Před 
setměním se děti vrátily plné zážitků a do-
jmů z pozorování zvěře.  U chaty už plápolal 
oheň a připravené špekáčky na opékání do-
kreslovaly bezva atmosféru.  Povídání s my-
slivci, střelba z malorážky do terče, opékání, 
společné foto do kroniky a sobotní den se 
naplnil.  
Děti jsou ranní ptáčata a hned brzké ne-
dělní ráno jsme vyšli do lesa a poznávali 
zvuky lesa, druhy stromů,  krmných zaří-
zení a hledali stopy, které bychom si moh-
li odlít ze sádry.  Na ranní pastvě jsme po-
zorovali několik kusů srnčí zvěře.  Návrat 
na chatu, snídaně, malý testík znalostí, 
střelba ze vzduchovky na terč  a na-
stal čas balení a loučení se.  Závěreč-
né focení a víkend  v přírodě  utekl 
velmi rychle. Věřím, že si děti z toho-
to víkendu odnesly nejen nové zna-
losti, ale i zážitky s kamarády. 
Všem dětem, které se zúčastnily to-
hoto soustředění, děkuji za účast, 
rodičům za projevenou důvěru, 
manželům Marcele a Radimovi Ša-
šinkovým za pomoc s  organizací 
a zajištěním občerstvení pro děti, 
členům MS Šaranov  M. Mahdalovi, 
P. Výmolovi,  W. Fialovi, P. Pražanovi, 
Vl. Veleckému za čas, který dětem 
v sobotu věnovali a Mysliveckému 
spolku v  Nivnici za poskytnutí fi -
nanční podpory. 

Pavla Latinová Mičulková, 
vedoucí kroužku 
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TRADIČNÍ VÝROBEK SLOVÁCKA

PIETNÍ AKT k výročí osvobození obce

Tato značka zaručuje především kvali-
tu výrobků, jejich vazbu na vymezené 
území, tradici výroby a šetrnost k pří-
rodě. Právo k využití značky je udělo-
váno výrobcům na pět let na základě 
posouzení odborné komise (vznik pro-
jektu v roce 2008).
Tato ochranná známka byla uděle-

na letos i paní Gabriele Mahdalové, 

přesněji jejím výrobkům – cifrovaným 

krojovým nohavicím. Výrobky dostaly 

22 bodů z  možných 25, komise hlavně 

ocenila preciznost a kvalitu ušití výrob-

ků. Gratulujeme k získání této prestižní 

značky a zároveň děkujeme za velké 

zviditelnění naší obce!!!

Výrobky se značkou „Tradiční výrobek 
Slovácka“ je možné zakoupit v infor-
mačních centrech regionu, v některých 
turisty navštěvovaných objektech, na 
recepcích vybraných ubytovacích zaří-
zení, objednat na webových stránkách 
www.tradicnivyrobek.cz, nebo přímo 
od výrobce na vybraných trzích a jar-
marcích. Každý výrobek je označen 
nálepkou nebo štítkem.

V  předvečer výročí osvobození 
obce (25.4.) jsme se sešli v  par-
ku u pomníku Rudoarmějců, kde 
jsme vzpomněli na hrůzy tehdejší 
doby a uctili jsme památku všech 
zemřelých. Velké poděkování patří 
DH Nivničanka a Školnímu pěvec-
kému sboru, kteří svým vystoupe-
ním toto setkání obohatili.
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MATEŘSKÁ ŠKOLA a ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Děti ve školce se rozhodly prožít jaro doslova „opravdic-
ky“. Protože k  jaru v naší oblasti patří zcela určitě med-
vědí česnek, vydaly se na něj k potoku. Cestou posbíraly 
všechny odpadky a jiné věci, které do přírody nepatří. 
A  že jich bylo! Pak už mohly nasbírat medvědí česnek, 
abychom z něho společně s paní učitelkou udělali výbor-
nou tvarohovou pomazánku.
Protože k jaru patří také měsíc březen, který je měsícem 
knihy, přicházeli k nám do školky číst pohádky rodinní pří-
slušníci. A že si mnohdy museli na naše poobědové čtení 
vzít dovolenou! Rekordmanem se stal pan Hrašák, který 
nám četl pohádky celý odpočinkový čas.
A nakonec naše největší překvapení. Kuřát-
ka! Měli jsme ve školce umělou líheň a z té se 
nám vylíhla malá krásná kuřátka. Děti je moh-
ly pozorovat celou inkubační dobu a starat se 
o ně po vylíhnutí. Naše kuřátka můžete vidět 
na dvorečku u paní Mikulcové v květinářství, 
kam za nimi budeme chodit i my.
Na jaro se toho ve školce událo mnohem víc. 
Ale to by bylo na celé noviny!
Nakonec bychom chtěli poděkovat pořada-
telům nivnického koštu slivovice za jejich 
fi nanční příspěvek. Velice děkujeme.

Za MŠ  Marie Vaculová

Osm škol v rámci  České republiky získa-
lo prestižní evropské ocenění  eTwinning 

School Label 2018. Toto významné oce-
nění, které  poukazuje na úspěšnou rea-
lizaci projektů mezinárodní spolupráce, 
získala také naše škola. Realizace meziná-
rodních projektů online vyžaduje velké 
úsilí ze strany zapojených žáků, ale přede-

Jaro v MŠ

JSME EVROPSKÁ eTWINNINOVÁ ŠKOLA
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ýHrašák, který
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vším spoustu času a energie koordinujících 
učitelů. Každá oceněná škola si zajistí v Ev-
ropě větší viditelnost, společně vytvoří ev-
ropskou síť předních eTwinningových škol 
a stane se inspirací pro další vývoj eTwi-
nning. Škola je považována za vzor v ob-
lastech digitálních postupů, e-bezpečnos-
ti, inovativní a tvůrčí pedagogiky, podpory 
profesního rozvoje zaměstnanců, podpory 

studijních postupů po-
stavených na spolupráci 
žáků a učitelů. Škola bude 
mít možnost zařadit  cer-
tifi kát „eTwinningová škola“ mezi své pro-
pagační materiály a zaměstnanci budou 
přizváni  k  účasti ve specializovaných pro-
gramech profesního vzdělávání. Velice si 
tohoto ocenění vážíme a věříme, že bude 
motivací pro další výzvy.



w w w. n i v n i c e . c z

1515 Brezen-Duben Brezen-Duben 22/2019/2019ˇ̌

Už popáté se patnáct našich lyžařů zú-
častnilo společně s  žáky z  Bojkovic lyžař-
ského zájezdu do Alp, do oblasti Zell am 
See. Postupně jsme navštívili tři lyžařská 
střediska. První se nazývá Maiskogel (Kap-
run). Středisko se nachází ve výšce 1875m 
a oproti minulým letům nás tam přivítala 
nová kabinová lanovka. Počasí ovšem moc 
vlídné nebylo. Do rána napadlo 20cm sně-
hu a neustálé sněžení, mlha a neupravený 
terén nám komplikovalo lyžování a poži-
tek z něho. To lepší však mělo přijít v dal-
ších dnech a také přišlo. Hlavně počasí se 
umoudřilo, a proto jsme si mohli užívat 
nejenom výborně upravených lyžařských 
terénů, ale také nádherných výhledů na 
panoramata alpských vrcholků.
Druhé středisko, které jsme poctili naší 
návštěvou, a to hned 2x, se nazývá Schmi-
ttenhohe, zasahující do výšky 2000m. Toto 
středisko nabízí nesčetné možnosti výběru 
lyžařských tratí od modrých sjezdovek přes 
červené až po závodní černé sjezdovky. Mi-
mochodem tyto závodní tratě jsme si ně-
kolikrát sjeli a myslím, že na zážitek a adre-
nalin z jízdy bude každý dlouho vzpomínat. 
Co se nám nepodařilo, je, že jsme neprojeli 

Okresní fi nále sportovní ligy základních škol ve volejbalu  

2.4.2019 – Bojkovice

Volejbalového turnaje se zúčastnilo devět družstev. Naše holky 
prošly základní i fi nálovou skupinu bez porážky a zajistily si titul 
okresních přebornic a postup mezi čtyři nejlepší družstva ve Zlín-
ském kraji.

Lyžařský zdokonalovací kurz – ALPY 2019 (17. 3. – 22. 3. 2019)

Děvčata obhájila titul 

všechny sjezdovky. Ono to za dva dny ani 
nejde, tak snad příště…
Třetí, a pro většinu asi nejhezčí, středisko 
je ledovec zvaný Kitzsteinhorn neboli čes-
ky Kaprun. Zasahuje až do výšky 3029m. 
Nádherné počasí a prašan umocnil prožitek 
z  jízdy. Využili jsme i některé atrakce, jako 
je snowpark nebo jsme také navštívili iglú, 
kde kromě vystavených aut bylo vše z ledu. 
Jenom na černou sjezdovku zvanou Black 
Mamba jsme si raději z bezpečnostních dů-
vodů netroufl i. Minusem bylo velké množ-
ství lidí, hlavně v  dopoledních hodinách. 
K tomuto středisku se vztahuje velká tragé-
die, kdy 11. 11. 2000 ve vláčku, který 
projížděl vnitřkem hory, uhořelo bě-
hem požáru 159 lyžařů. Dodnes jsou 
vidět pozůstatky dráhy a zabetono-
vaný vjezd do hory. Dnes už se jezdí 
moderními, bezpečnými kabinkami.
Během pobytu jsme také navštívili 
městečko Zell am See, prošli jsme se 
kolem přilehlého jezera a také jsme 
navštívili místní lázně, které jsme vy-
užili k regeneraci. Vířivky, slaná a slad-
ká voda a i tobogán z  našich nohou 
vyhnaly únavu.

Výsledky: 

Nivnice – Uherský Brod 2 : 0 (12, 6) 
Nivnice – Bojkovice B   2 : 0 (4, 2) 
Nivnice – Bojkovice A 2 : 1 (14,-12,4) 
Nivnice – Bánov 2 : 0 (14,14)
Pořadí: 1. Nivnice, 2. Bojkovice, A 3. Bánov, 4. Uherské Hradiště, 
5. Vlčnov, 6. GUB, 7. Uherský Brod, 8. Bojkovice B, 9. Kunovice
Sestava: Strommerová K., Kadlčková G., Fojtíková M., Petrášová 
Z., Dudková Z., Náhlíková E., střídaly – Kadlčková M., Trtková T. 

Co dodat závěrem. Snad se všem kurz líbil, 
dostatečně si všichni užili lyžování, vysoko-
horské prostředí, utužili kolektiv a poznali i 
nové kamarády.
Pokud se příští rok zájezd opět uskuteč-
ní, čekají nás změny. Od prosince má být 
propojeno lanovkou středisko Maiskogel 
s ledovcem Kitzsteinhorn, což by měl být 
zážitek. Také by mělo být propojeno stře-
disko Schmitten s ještě větším střediskem 
Salbach, vše na jeden skipass. Tak se bude-
me těšit opět za rok…

Mgr. Michal Sláma
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Charitní dům sv. Andělů strážných 

V charitním domě jsme se prostřednictvím 
besedy s panem Polanským vrátili do doby 
1. světové války. Beseda byla: 
„Skoro balada vzniklá z mých vzpomínek na 
strýca Švachových a literatury, fi lmu a videí 
z bitvy na Piavě 1918. Nejvíce čerpám z e-kni-
hy Nedorost: Až do hořkého konce.“ Václav 
Polanský
Podle zanechaných dopisů jsme putovali 
přes Rakousko do italských Alp.  Povídání 
doplnily fotografi e z  míst bojů, autentic-
kých obrázků vojáků, jejich výstroje i vý-
zbroje z muzeí, která ve svém hledání pan 
Polanský osobně navštívil. To, že je válka 
hrozná, dokazují mnohé zachované dopisy 
a vzpomínky vojáků. Zde, se svolením pana 
Polanského, uvádím krátký úryvek: 

V úterý 12.3. nás navštívil pan spisovatel Jiří Jilík.  
PaedDr. Jiří Jilík je český novinář, publicista, spisovatel a folklorista 
zabývající se  Slováckem. Narodil se v  Praze, dětství prožil na Slo-
vácku, odkud pocházel jeho otec Fanek Jilík, umělecký knihvazač 
a autor knížek o slováckých dětech. Vystudoval učitelství a několik 
let vyučoval ve Vlčnově (zdroj wikipedie). Byl autorem scénáře k fi l-
mu „Pětka s hvězdičkou“.
V poslední době se proslavil především knihou o žítkovských bohy-
ních – „Žítkovské čarování“. 
Do charitního domu přišel představit další knihu „Jdu Slováckem 
krásným“. 
Pouť Slováckem začíná v Hroznové Lhotě v ateliéru výtvarníka Fran-
tiška Pavlici, který novou knížku doprovází souborem malebných 
litografi í. A odtud již vede naše cesta za „milovanými Horňáky“, na 
slavnosti i na košt „zelá“ do Velké nad Veličkou, dále na kuželovský 
„větrák“ za Františkem Okénkou a MUDr. Jendou Pavlíkem; zpět na 
Dolňácko do Strážnice, do dílny řezbáře Františka Gajdy i do zá-
meckého parku v době folklorního festivalu, do Kunovic, kde 
jsem vyrůstal a poprvé se seznamoval s hodnotami lidového 
kroje (upoutávka ke knize) – Z úst pana spisovatele: „Ženy dřív 
chodívaly v kroji i ve všední den. Maminka byla měšťačka, ta 
chodila v kroji jen na ples nebo do průvodu. Ženu v kroji prostě 
oslovíte tetičko, ne paní. Paní mi nejde přes ústa.“
Kniha nás pak vede do rodiny míkovické stárky, do Topolné 
a do Opavy na „výhonkářskou svatbu“, na zabijačku do Neda-
konic, do Starého Hrozenkova v době Kopaničářských slav-
ností i do řady dalších míst na Slovácku, kde žijí zajímaví lidé, 
nositelé lidových tradic. (upoutávka ke knize)

Pátrání v historii – po stopách vojáka 1. světové války

Jdu Slováckem krásným s Jiřím Jilíkem

„Já, Martin Mahdal ze Suché Loze, kterému 
jinak neřeknou než Martin Švach, sepisuji 
vzpomínky z mládí a hledím na fotku vojáka 
Císařské a královské rakousko-uherské armá-
dy…
Při návratu na loď pro další střelivo jsem 
uviděl plovoucí várnici, skočil jsem do vody 
a s kamarády ji vytáhl. Byla zpola plná hově-
zího guláše. To bylo radosti, konečně jsme se 
najedli, rachot a výbuchy kolem nás přestaly 
zajímat. Zalehli jsme pod celty a promočení 
spali.
Další ráno. Špinavá černá voda stále stoupá, 
proud se žene a hučí, bere s  sebou hromady 
nabubřelých mrtvol ze břehu, Piava je teď už 
řekou lidského masa, které je unášeno k moři. 
Útočí na nás eskadra letadel, je však odraže-

Protože se blíží Velikonoce, mnozí si osvěžili, pro některé to byla no-
vinka, že Květné neděli předchází tzv. Smrtná neděle, kdy se vyná-
šela Morena – symbolizovala smrt a nemoci. Tato tradice se v jistých 
podobách zachovává i dnes.
Na Velký pátek se chodívalo k potoku nebo ke studánce. Omýval se 
obličej i oči studenou vodou. Tato tradice se stále dodržuje, napří-
klad v Popovicích, díky rodině Potomákové. Lidé z obce se scházejí 
před svítáním u kapličky Panny Marie, kde je studánka. U omývání 
se odříkává modlitba – Pane Ježíši přijď a očisti mě, přijď a posilni 
mě, … Tekoucí voda symbolicky omývá člověka nejen tělesně, ale 
i duchovně. 
Pan Jilík dnes již připravuje další knihu „Poolšavím – cestou králů 
a vyzvědačů“. 
Jeho povídání a autorské čtení bylo poutavé, vtipné, naše. Mnoho-
krát mu chci tímto znovu poděkovat za jeho čas, který s námi strávil.

Jarmi la Kubáňová,DiS, sociální pracovnice

na, fosfor je fosfor a my už jsme dávno pozbyli 
nováčkovskou nesmělost. Čelo našeho pluku 
je soustavně napadáno, potřebuje posily, kte-
ré nejsou, chybí střelivo i děla. Hukot palby se 
přibližuje, stavím se ke kulometu…
A víc si nepamatuju. Vrávorám za koňským 
vozem, držím se ho oběma rukama a snažím 
se posunovat nohy dopředu, jen tak ze zvyku, 
aniž bych chápal smysl toho úsilí. Na hlavě 
mám turban obvazů, jedno oko zalepené, ka-
ždý krok je jako další rána kladivem do hlavy. 
Zdálky slyším ozvěny kanonády, potom naše 
kulomety. … 
Tato beseda byla jednou z  mnoha dalších 
plánovaných. Viz další články. 

Jarmila Kubáňová,DiS, 
sociální pracovnice
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Jarmi la Kubáňová,DiS, sociální pracovnice
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Ve středu 27. března jsme se ústy pana ma-
gistra Radka Tomečka přesunuli do Uher-
ského Brodu na počátku nové republiky 
v roce 1918. 
Pan Tomeček je archivářem brodského Mu-
zea Jana Amose Komenského a také auto-
rem několika knih právě o historii Uherské-
ho Brodu. K výročí založení Československé 
republiky byla vydána publikace, která 
zachycuje život obyvatelstva v  Uh. Brodě 
v  období let 1918–1938. Publikace čerpá 
z bohatého archivního materiálu k tomuto 
období, jako jsou obecní, školní, farní kro-
niky a osobní písemné vzpomínky obyvatel 
regionu. Na základě těchto pramenů publi-
kace podává podrobný obraz období dva-
ceti prvorepublikových let. Kniha je mimo 
odborný text doplněna řadou citací z  do-
bových písemných pramenů a doplněna 
bohatým obrazovým materiálem jako jsou 

Uherský Brod za první republiky

dobové fotografi e a fotografi e historických 
předmětů vztahujících se k tomuto tématu. 
Kniha obsahuje více jak 100 dobových foto-
grafi í od různých autorů.
Pan Tomeček nám ze 
zmíněné knihy udělal 
besedu bohatě dopl-
něnou fotografi emi. 
Představil nám tehdej-
ší osazenstvo obce, pů-
sobící kněze, zajímavé 
osobnosti Uherského 
Brodu. Zavedl nás do 
míst bývalé židovské 
obce, k bytům pro so-
ciálně slabé, na vlako-
vé nádraží, i na koupa-
liště – které se po těch 
x letech jeho existen-
ce moc nezměnilo. 

Aby si  klienti besedu užili opravdu uceleně, 
připravili jsme promítací plátno i mikrofon, 
které jsme zapůjčili z ředitelství charity. 

Jarmila Kubáňová,DiS, sociální pracovnice
e 
l 
-
.
-
-

Mezi obyvateli Nivnice 
najdeme přes 20 Dobrých andělů
Dobrým andělem se stává každý, kdo přispívá nadaci Dobrý an-
děl a prostřednictvím pravidelných fi nančních příspěvků tak po-
máhá rodinám s dětmi, které zasáhla vážná nemoc. Díky těmto 
darům pak mohou jejich rodiče uhradit výdaje spojené s léčbou 
- například častou dopravu do nemocnice, doplatky léků, speci-
ální stravu, zdravotnické pomůcky, rehabilitace a další potřebné 
terapie. 

Dobří andělé pomáhají i u nás

„Celkově již dárci pomohli více než 6 218 rodin, z Hradišťka pochází 
90 z nich. Dárců, Dobrých andělů, u vás najdeme přes 20. Děkuje-
me všem, kteří se rozhodli nezištně pomáhat druhým. Každý den 

vidíme, že i malý příspěvek pomůže a dokáže vykouzlit úsměv na 
tváři,“ vzkazuje čtenářům Petr Sýkora, spoluzakladatel nadace Dob-
rý anděl. 

Naprostá transparentnost

Veškeré příspěvky dárců nadace Dobrý anděl odevzdává potřeb-
ným rodinám do posledního haléře, protože je její provoz hrazen 
ze soukromých zdrojů Petra Sýkory a dalších fi lantropů. Navíc zís-
kává každý dárce, který se zaregistruje na www.dobryandel.cz, i pří-
stup do svého Andělského účtu, kde vidí konkrétní příběhy rodin, 
kterým pomáhá. Aktuálně nadace každý měsíc přijme 100 nových 
žádostí o pomoc a celkem odesílá příspěvky více než 3 400 rodin.

Koupím RD 
v této lokalitě 
cena do 2 mil. 

I k rekonstrukci. 
Děkuji. Tel: 732 116 651
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FOTOREPORTÁŽ 
Fašank 2. 3.

Jarní burza dětského oblečení  19. - 21. 3. 

Čaj o páté 7. 3. a 4. 4.

„Vynášání Moreny“ 5. 4.

O Sudetech 
– přednáška O. Zdeňka v kinosále OrlovnyO Sudetech
– přednáška O. Zdeňka v kinosále Orlovny

.2. 3.

oblečení  19. - 21. 3.
burza dětského oblečení  19. - 21. 3. 

V ášá í M “ 5 4V ášá í M “ 5 4

Čaj o ppáté 7. 3. a 4. 4.Čajj o ppáté 7. 3. a 4. 4.

„Vynášání Morenyyyy  5. 4.„Vynášání Morenyyyy  5. 4.

i i
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Den učitelů – výročí J. A. Komenského 28. 3.
České stopy na Balkáně 10. 4.– přednáška Petra Slintáka v knihovně

Klepáči 19. - 20. 4.Klepáči 19. - 20. 4.
– letos měli kluci při „zastupování zvonů“ aspoň krásné počasí

..p dnáška Petra Slintáka v knihovně

Den učitelů – výýročí J. A. Komenské
Den učitelů – výýročí J. A. Komenské

měli kluci při „zastupování zvonů“ aspoň krásné počasí
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Výstava k výročí osvobození obce 23.-25. 4.

Gulášování 27. 4. Gulášování 27. 4. 
– devatenáct týmů se utkalo v  letošním vaření kotlíkového guláše. 

První tři místa obsadily týmy Šopa, Žízeň a Rakeťáci.– devatenáct tý

První tři místa obsadily týmy Šopa, Žízeň a Rakeťáý a k výročí osvobození obce 23.-25. 4.
ý a k výročí osvobození obce 23.-25. 4.
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Kroužek paličkování Kroužek paličkování 
-  kroužek paličkování v Nivnici funguje již deset let, paličkovanou krajku a výrobky z ní můžete obdivovat pravidelně na Vánoční výsta-

vě. Dámy z Nivnice, Uh. Brodu, Suché Loze a Korytné se scházejí pravidelně každou středu ve SD Beseda.  Jestli jsou mezi čtenáři zájemci 

o tuto náročnou leč krásnou ruční práci rádi vás „děvčata“ mezi sebou uvítají !

Prase 28. 4. Prase 28. 4. 
– divadelní komedie, kterou nám zahráli LS Podivíni

divadelní komedie, kterou nám zahráli LS Podivíni
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EKOLOGICKÉ OKÉNKO   
Chybí vám doma letáky z Kaufl andu nebo se divíte, že letáky už ve 
schránkách nenajdete? Možná jedním z důvodů je jejich „vyhazová-
ní“ místo roznášení. Foto je z posledního pytlového sběru papíru.

Nové fasády, upravené zahrádky, vjezdy, parkovací místa, čistota 
a pořádek - to máme jistě všichni rádi. Občas nám vyroste plevel 
o něco rychleji - tudíž nebude nám vadit, když si obrubníky budete 
udržovat čisté a předem díky. Věřte, že i souseda to vyprovokuje. Ale 
máme pár jedinců, kteří dokáží pokazit dojem z celé ulice. Postupně 
všechny navštívím a věřím, že se dohodneme na termínech nápra-
vy. Někteří jsou neúnavní a dokážou opakovaně naskladnit další su-
per potřebné věci a někteří dokážou i rok opakovat, že za měsíc to 
uklidí nebo spotřebují. Namátkou vzpomenu top zahrádky - např. 
v ulici Na Požáře, K  Vodojemu, Hoštáky a Brodská - tam je jich více…
Ale nutno dodat 99% musím jen a jen chválit. 
Vážně, děkujeme všem, kteří udržují hezké okolí svých domků 
a pomáhají obci s údržbou obecních plácků a přikládají ruku 
k dílu. (Nepořádek na snímku? Podobnost je čistě náhodná)

V obci nám přibyla 2 nová místa pro mož-
nost odkládání nepotřebných „věcí“ jako je:
• CD a DVD
• baterie
• tonery
• mobilní telefony
• toustovače
• MP přehrávače
• klávesnice a myši …   a další drobný 

elektroodpad.

Nádobu, kterou vidíte na obrázku najdete 
v  přízemí budovy OÚ a druhá nádoba je 
umístěna ve sportovní hale. 

Děkujeme všem občanům, kteří třídí 

a tím snižují množství směsného odpa-

du.

Nivnice - krasavice, ale máme zde i výjimky. 
(Převzato z „fejsbúku“ Pište starostovi)

MÍSTA ZPĚTNÉHO ODBĚRU
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Aspergrův syndrom 
- porucha autistického spektra a život s ní

Příběh o jednom spoluobčanovi z Nivnice

Co je vlastně Aspergerův syndrom? Podle 
Wikipedie se jedná o „poruchu autistické-
ho spektra, která se vyznačuje především 
potížemi v komunikaci a sociálním cho-
vání. Jedná se o celoživotní úkaz, kdy lidé 
s Aspergrovým syndromem mají problé-
my porozumět ironii, najít si přátele a jsou 
snadno manipulovatelní. Na druhou stranu 
bývají upřímní, mají rádi pravidla a mívají 
velmi dobrou paměť.“
V reálném životě nám tato defi nice moc ne-
pomůže. Důležité ale je vědět, že jsou mezi 
námi a jak se k nim chovat a jak je poznat.  
Pokud nejste autista, máte neurotipický 
mozek, tedy mozek s typickými „normální-
mi“ spojeními, ale pokud jste autista, Váš 
mozek funguje jinak. Měla jsem tu čest po-
znat několik lidí s aspergrovým syndromem 
nebo s jinou poruchou autistického spektra 
a zjistila jsem, že je velmi složité, je jakkoliv 
škatulkovat a určovat symptomy jednotli-
vých poruch. Bohužel v mnoha případech 
ani dnešní lékaři nevědí, co to je, a jak se 
k těmto lidem chovat. Dnes už se o těchto 
poruchách mluví v souvislosti s dětmi a je-
jich diagnostikou, ale u dospělých jedinců 
je diagnóza většinou mnohdy podceňová-
na. Mnoho dnes dospělých autistů se setka-
lo s neochotou doktorů si vyslechnou jejich 
názor na svou diagnózu. Ze stran psychiatrů 
jsou různé symptomy považovány za po-
ruchy osobnosti a autistům jsou zbytečně 
podávány léky, které jim nemohou nijak 
pomoci, protože jejich stav se nedá vyléčit.
Nerada o těchto lidech mluvím jako o po-
stižených nebo o autismu jako o poruše. 
Mnoho lidí to tak ale bohužel bere. Jde pře-
devším o to, že tito lidé většinou selhávají 
v běžném životě. Mnoho z nich není schop-
no navazovat vztahy přátelské, partnerské, 
ani třeba pracovní. Nejsou schopni vyřídit 
si běžné pochůzky a nechápou sociální pra-
vidla, která jsou nastavená, jako je morálka, 
etika, takt. Tito lidé bývají doslova smrtelně 
upřímní a neuvědomují si, že by to někoho 
mohlo ranit, nebo mu ublížit a nechápou, 
že ostatní k nim nejsou takto upřímní. Ne-
rozumí narážkám a pokud jim chcete něco 
naznačit s tím, že on by to měl pochopit, 
většinou tvrdě narazíte. Na druhou stranu 
jsou to většinou velice inteligentní, tvr-
dohlaví, věrní a upřímní lidé, kteří si podle 
mého názoru zaslouží naše pochopení. Bo-

hužel se ale stále více setká-
vají s nepochopením, šika-
nou a odmítáním ze strany 
rodiny. V mnoha případech kvůli tlaku na 
přizpůsobení se, trpí autisté meltdowny, 
což je stav, kdy jejich mozek není již scho-
pen fi ltrovat informace a přehltí se, dostaví 
se výbuch vzteku, pláče, nadávek, agrese... 
to je u každého autisty různé. Bývá to v si-
tuacích, které ten člověk nemůže předvídat, 
když se změní plán, kdy je na něj vyvíjen 
nátlak, například se musí pospíchat, musí se 
vyjádřit, nebo naopak ho nenecháte doříct, 
co má na srdci. Tento meltdown se nedá 
nijak zastavit, utlumit, nebo usnadnit. Pro-
stě se musí přečkat. V těchto stavech říkají 
autisti věci, které zraňují, můžou ubližovat 
sobě i jiným, ale nemohou to zastavit. Poté 
samozřejmě cítí vinu a omlouvají se a vy-
čítají si, že se nemohli ovládnout. Mnoho 
z nich trpí depresemi, úzkostmi, poruchami 
pozornosti a dalšími psychickými problémy, 
které jsou bohužel způsobené tím, že ne-
mohou být sami sebou a neustále se musí 
kontrolovat a přizpůsobovat cizímu světu, 
který nechápou.
Já si myslím, že nutit tyto lidi, aby mysle-
li a  jednali stejně jako my, je jako kdyby-
chom nutili člověka, který nemá nohy, aby 
chodil... prostě to není možné... stejně jako 
není možné, aby mu dorostly nohy, tak není 
možné, aby se autistům změnil mozek.
Dnes, když se mluví o Aspergerově syndro-
mu, mluví se hlavně o postavě ze seriálu 
Teorie velkého třesku Sheldnovi Cooperovi. 
V tomto seriálu je mnoho rysů AS krásně 
vykresleno, ale někdy mi přijde, že až moc 
odlehčenou formou. Nejsou tam ukázány ty 
černé stránky – záchvaty vzteku, vyhrožová-
ní sebevraždou, úzkosti a deprese.
Mezi další lidi, které všichni známe a měli 
PAS patřili Nicola Tesla, který se zamiloval 
do holuba a tvrdil, že ten mu lásku opětuje. 
Albert Einstein, Charles Darwin, Bethowen 
a mnoho dalších byli takzvaně na spektru. 
Většina z nich byli ve své době podivíni, ale 
zároveň velcí umělci a vědci.
Teď už ale pryč z těchto obecných rovin. 
V  Nivnici je minimálně jeden takový člo-
věk a já bych vám chtěla přiblížit jeho život 
a  jeho příběh. Je to rodilý Nivničan a vět-
šinu svého života prožil v tomto úžasném 
a krásném městečku a chce tu založit rodi-
nu a vychovávat svoje děti. Jmenuje se Petr 

Lukeš a letos oslavil třicáté narozeniny. To že 
má Aspergerův syndrom zjistil ve svých 25 
letech a trvalo mu tři roky, než mu lékaři byli 
ochotní udělat testy a jeho diagnózu potvr-
dit. Bohužel si Petr prošel vším, co jsem tu 
uvedla, nepochopením ze stran přátel, od-
mítáním ze strany rodiny a hlavně šikanou. 
Kdyby mu byl syndrom diagnostikován 
jako dítěti v dnešní době, měl by mnoho 
možností. Asistenta, který by mu ve škole se 
vším pomáhal, ale hlavně by věděl, proč je 
jiný a proč jsou pro něj některé věci obtíž-
nější, než pro ostatní. Jako dítě do nějakých 
deseti let, žil Petr ve svém vlastním světě. 
Učitelky z něj šílely, protože byl schopný za-
pomenout domácí úkol desetkrát po sobě. 
Nechápal, proč jsou pro ostatní tak důleži-
té věci, jako domácí úkol, on měl svůj svět, 
svojí fantazii a tam nic takového neexisto-
valo. Tlak okolí a rodiny na to, aby byl jako 
ostatní, a že to vše musí zvládnout, nakonec 
způsobil to, že tento svět zmizel. Realita plná 
ústrků, šikany za to, že byl jiný, že nedokázal 
mluvit před více lidmi a že nebyl schopný si 
některé věci zapamatovat, změnila tohoto 
snílka na chlapce plného nejistoty a strachu. 
Strachu z toho, že něco řekne nebo udělá 
špatně, že se mu lidé budou smát anebo ho 
považovat za divného. Pořád má Asperge-
rův syndrom a mnoho šrámů na duši, ale už 
je to dospělý člověk, který zná svůj životní 
cíl a důvod svého bytí. Miluje tuto vesnici, 
protože je to místo, které zná, a kde vyrostl. 
A společně doufáme, že tu najde pochope-
ní, kterého se mu nedostávalo jako dítěti.
To je důvod, proč píši tento článek a roz-
hodně nechci, aby vyzněl tak, že někoho 
obviňuji ze špatného chování. Já i Petr si 
uvědomujeme, že v té době se nevědělo 
nic o autismu, Aspegrově syndromu, a pro-
to bylo jeho chování považováno za divné. 
Zároveň si ale přejeme, aby se do povědomí 
lidí dostali informace o těchto lidech, aby se 
jim tu žilo s námi snáze. Uvědomujeme si 
totiž s Petrem, že naše děti budou s největ-
ší pravděpodobností stejné jako on. Proto 
máme společně mnoho plánů, jak žít jinak, 
abychom byli v tomto světě spokojení. 

ŠK
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Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia 
(Počítáme ji ze tří čtení teploměru 

v 7:00, 14:00 a 21:00h. Večerní pozorování 
se bere do součtu dvakrát a výsledek 
se dělí čtyřmi). Průměrná měsíční 
teplota se počítá s průměrných tep-
lot jednotlivých dnů. Průměrná roční 
teplota se počítá z průměrných tep-
lot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin tep-
lota stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc

Počasí u nás v únoru 2019

Počasí u nás v březnu 2019

„Na Matěje (24.2.) koplina na Josefa (19.3.) travina.“   Koplina = možnost zahájení jar-
ních prací na poli. Travina = možnost ovčí pastvy.  Prvá část pranostiky plně platí na sv. 
Josefa si ještě musíme počkat.
„Je-li únor mírný, rok bude bídný.“  Tak to moc pěknou vyhlídku nemáme, ale v obcho-
dech je zatím všeho dost . 

Dle pramenů FB

„Sv. Řehoř naposledy (12.3.) obnovuje 

venku ledy.“ Tak letos se mu to nepodařilo, 
ranní teplota -1°C moc neplechy nenadě-
lala.  Ale nebylo tak vždycky: „Roku 1443 
byla krutá zima, takže na cestách pomrzlo 
mnoho lidí, pěších i jízdních, a také mnoho 

A Ld M Lt T Tn

35,7 2,6 9 4 8 2 18

A Ld M Lt T Tn

27,5 6,8 12 8 13

ptactva. Zima začala na sv. Mikuláše a trvala 
skoro až do středopostí (19.3.). Na hromnice 
se po krajině toulaly smečky vlků a trhaly 
chodce i jezdce, kdekoho potkaly, takže se 
lidé neodvažovali vycházet z domů. Zahynu-
lo přemnoho ovcí, krav, telat, koní i prasat.“ 

Ze starých letopisů českých.
A dneska si můžeme i vybrat:  „Na sv. Ře-

hoře, čáp  letí přes moře, žába hubu ote-

vře, ledy plují do moře, šelma sedlák, kte-

rý neoře.“  Která z  pranostik se Vám lépe 
hodí ?

Dle pramenů FB

Operační program Doprava ve Zlínském kraji
Operační program Doprava 2014–2020 (OPD2), který navazuje na 
Operační program Doprava 2007–2013 (OPD1), představuje nej-
významnější zdroj prostředků pro fi nancování výstavby dopravní 
infrastruktury v České republice v období 2014–2020.
Prostřednictvím Operačního programu Doprava bylo v České re-
publice podpořeno celkem 417 projektů. Přímo ve Zlínském kraji 
pak bylo realizováno 27 projektů, díky nimž se postavilo nebo 
zrekonstruovalo přes 37 km silnic a dálnic a více než 18 km že-

leznic. 
Mezi významné silniční projekty ve Zlínském kraji, jež zvýšily bez-
pečnost a plynulost dopravy patří například Silnice I/35 Valašské 

Meziříčí – Lešná. Tato 

stavba přispěla ke zlep-

šení dopravní situace 

ve Valašském Meziří-

čí. Odklonila veškerou 

tranzitní dopravu mimo 

zastavěné území a pod-

statně zvýšila kapacitu 

mezinárodního tahu 

E442 ve směru na hraniční přechod Horní Bečka – Makov. Další 

důležitou stavbou v tomto regionu, která byla podpořena Ope-

račním programem Doprava, je Silnice I/49 Vizovice – Lhotsko. 

Realizací tohoto projektu došlo ke zlepšení životního prostředí 

obyvatel Vizovic, a to díky výraznému snížení emisí a hluku.

Více se dozvíte na www.opd.cz/zlinsko, případně ve zlínské po-

bočce Eurocentra na adrese Jana Antonína Bati 5520. 
Autor: Odbor fondů EU, Ministerstvo dopravy

e I/35 Valašské 
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„Jiní“ Lukášovi?
Už je to řada let, co mi dobrý vždy kamarád 
Staňa Velecký, rodák z naší Uličky v Nivni-
ci položil otázku, zda nejsme také nějací 
příbuzní. Totiž říkal, že jejich babka Velec-
ká se v mládí nazývala Lukášová. Neuměl 
jsem mu tenkrát odpovědět, ale že je to 
možné. Později jsem se při svém rodopis-
ném bádání dostal ke zmíněnému námě-
tu. Dneska vím, že jsme pradávní příbuzní 
a ta babička Velecká, rozená Lukášová, 
patřila k  rodu, jemuž se v naší obci říkalo 
„Pašovjané“. Ale dříve už jsem také napsal, 
jak se někdo v  minulosti z  našeho rodu 
přestěhoval do obce Pašovice, kde se totiž 
oženil. Jak to tedy vlastně bylo? Napově-
děly to zápisy z matriky farnosti Velký Oře-
chov, kde kdysi Pašovice patřily, ale dnes 
jsou už pod farností Prakšice. V roce 1820 
se do zmíněné obce přiženili, to dokonce 
dva Lukášové – rodní bratři. Byli to syno-
vé Jana Lukáše z  Nivnice. Nejdříve to byl 
Josef, dvacetiletý, jenž si 3. června t. r. vzal 
za manželku Annu Zálešákovu, 18ti letou 
dceru Tomáše Z. z tamního čp. 6. Nápově-
dou tomu je i to, že svědkem na svatbě byl 
i Jakub Víšek z Nivnice. A ještě v tom roce 
se tam oženil i mladší Václav, teprve 17ti 
letý, syn vzpomenutého otce Jana. Bylo to 
29. října, kdy se mu stala manželkou Ma-
riánna Šišková z Pašovic / více o ní nezjiš-
těno. Protože však ženich je uváděn také 
z  čp. 6, je pravděpodobné, že tam mohl 
být na službě u svého staršího bratra, kde 
se poznal se svou první ženou. Z r. 1825 je 
záznam, že otec Jan Lukáš, rodák nivnický 
tam zemřel ve věku 62 let. Dále víme, že r. 
1820 se narodila dcera Justina, následně 
umírají děti František a Anna, toto všechno 
potomci Václava a Mariánny. První man-
želka Mariánna umírá 25. září 1830. Ještě 
na konci t. r. se Václav žení znovu, aby se 
mu druhou manželkou stala Alžběta, roz. 
Dudová ze sousedních Prakšic. I jim umírá 
prvorozené dítě – dcerka Anna, ale potom 
následují 3 synové: Josef / 1835, František / 
1840 a Tomáš / 1845. Tady si dovolím sdě-
lit badatelskou zkušenost: matriky psané 
v Nivnici jsou v porovnání s jinými obcemi 
pečlivější a přehlednější, i zde však rozhod-
lo zapisování příslušného kněze. Leč dále 
v našem pojednání:
Zdá se, že se nějak vytratil starší Josef, co si 
vzal Annu Zálešákovou, než přece nám cosi 
napoví, že to mohl být ten, který se vrátil 
do rodné Nivnice a 19. října 1831 umírá na 
čp. 61 co čtvrtník při tenkrát řádící choleře. 

Ten grunt na Pořádí už stále 
obývají Zálešáci / Pašovjané, 
kteří přišli z  příbuzenstva 
oné obce. Právě, že tento 
Josef Lukáš už neměl 
potomky, příbuzný 
rod grunt zdědil. Více 
víme o Václavu Lu-
kášovi / je to pouze 
náhoda se jménem 
mého zemřelého 
otce. Ale kdysi, po 
r. 1845 se rodina 
tohoto mladšího 
bratra stěhuje také 
do Nivnice. V  r. 
1847 je v  matrice 
zapsána svatba 
dcery z  prvního 
manželství – Jus-
tiny, jejímž man-
želem se 1. června stal Jan 
Malík z Horního Němčí, když 
jej oddával farář – lidumil 
P. Ferdinand Drlík. Je nut-
no uvést, že rodina Václava 
a Alžběty si v Nivnici zakou-
pila domkařské stavení čp. 
228. Tam také r. 1855 otec 
Václav umírá co 60ti letý, 
když jej předešel ještě 7mi 
letý Matyášek. Manželka 
Alžběta, roz. Dudová, umí-
rá r. 1860. Následně bude-
me sledovat ve stručnosti 
životní děje synů Josefa  
a Františka, když o nej-
mladším Tomášovi už nic 
nezjištěno.
Starší Josef Lukáš / 1835, 
si vzal za manželku Kateři-
nu Lukešovu / svatba? Je-
jich děti byly: Josef / 1866, 
Apoléna / 1873, Anna 
/1875 a Marie / 1882. Je 
možné, že některé děti 
zemřely jako malé. Josef 
L. zemřel 6. listopadu 1918 
ve věku 83, manželka Kateřina jej přežila, 
když umírá r. 1927 ve věku 85 let. Tato rodi-
na žila nejdříve na čp. 250, poté na čp. 393. 
Mladší František / 1840 měl za manželku 
také Kateřinu, dceru Jana Pelikána a víme 
pouze o dceři Apoléně / 1861. Rodina by-
dlela na čp. 273, později na čp. 347. Franti-
šek zemřel 26. června 1921, manželka Ka-
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teřina jej předešla a umírá 12. dubna 1909. 
Ještě o osudech dětí obou bratří: nejstar-
ší Josef / 1866 si vzal r. 1888 za manželku 
dceru Martina Mlčka z  čp. 198 ve Smrtné 
uličce. Oba novomanželé byli 22letí. Josef 
byl krejčím, prý pracoval ještě po starodáv-
nu, jak mi o tom vyprávěl r. 1988 stařičký 

Václav Lukáš / + 1979 (vpravo), náš rodný otec – člověk 
Václav Lukáš / + 1979 (vpravo), náš rodný otec – člověk dělnické práce. Na snímku jej vidíme s Tondou Málkem, 
dělnické práce. Na snímku jej vidíme s Tondou Málkem, jedním z četných kamarádů.jedním z četných kamarádů.

Pratetička Anna Viceníková, ro-Pratetička Anna Viceníková, ro-

zená Lukášová / + 1951.zená Lukášová / + 1951.

Prababička Kateřina Lukášová / 
Prababička Kateřina Lukášová / + 1933, rozená Zvářalová – na 
+ 1933, rozená Zvářalová – na dvoře fary v Nivnici.
dvoře fary v Nivnici.

Snímek z r. 1914: Uprostřed babička Apolena Lukášová 

Snímek z r. 1914: Uprostřed babička Apolena Lukášová 
/ + 1959 a její matka Kateřina Kunčíková / + 1914, děti 

/ + 1959 a její matka Kateřina Kunčíková / + 1914, děti 
(zleva doprava) – Franta, Mařenka a Vašek.
(zleva doprava) – Franta, Mařenka a Vašek.

František Lukáš / + 1970 (uprostřed), na návštěvě František Lukáš / + 1970 (uprostřed), na návštěvě 

v Praze u dcery Anny (vlevo její manžel).v Praze u dcery Anny (vlevo její manžel).
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Jan Hrašák, který na něj dobře pamatoval. 
Josef L. zemřel v r. 1949 a jeho rodina byd-
lela na čp. 404 a měli pouze dceru Annu / 
1894. Ta se provdala r. 1911 za Josef Drobě-
nu, domkaře, který ještě před I. svět. válkou 
odešel do Ameriky a nikdy se už nevrátil. 
O sestrách: Apolena / 1873 se r. 1899 pro-
vdala za Josefa Veleckého z čp. 52 a to byla 
ta Velecká babička, na níž se ptal vnuk 
Stanislav. Zemřela 27. května 1960 u syna 
Karla, na zmíněném čp. Prostřední Anna / 
1875 se provdala r. 1895 za Františka Bar-
toše z čp. 417 a zemřela v tomtéž roce jako 
její bratr 1. ledna 1949. Nejmladší Marie 
měla svatbu taktéž r. 1895, a provdala se za 
Josefa Skybu, sedláka z gruntu čp. 36. Tam 
i umírá 6. dubna 1962. O jediném dítěti 

Františka Lukáše, dceři Apoleně máme pou-
ze zjištěno, že r. 1886 se provdala za Tomáše 
Zlomka z Boršic U Blatnice. Ženich měl 25 let 
a nevěsta 21 let. Tito bydleli na domku čp. 
347, který zdědili po rodičích. Tomáš zemřel 
20. 12. 1926 v Nivnici, ale o Apoleně jsem už 
nezjistil nic více, snad odešla mimo obec, 
kde kdysi skončila její pouť života.
Tak to už je vše, co jsem chtěl vyprávět 
o  Lukáších – Pašovjanech. Přímí potomci 
zde nebyli, jediná stopa je příbuzenský rod 
Zálešáků ze zmíněného čp. 61, ale poté 
i na čp. 110. Těm všem se říkalo pochopi-
telně Pašovjané. Snad jsem trochu osvětlil 
i pro mě jakousi záhadu této větve našeho 
rodu.

St.L.

Vážení nivničtí rodáci,
s velkým přispěním radou i činy zaměstnanců vaší radnice (vel-
ké díky!) mi bylo umožněno vás oslovit touto cestou s prosbou.  
Moje maminka Růžena Sobolová roz. Kablásková (ročník 1926) 
zanechala ve své pozůstalosti několik fotografi í, kterých omezený 
ukázkový výběr mi bylo umožněno tady zveřejnit. A já bych vás 
chtěl tímto požádat o pomoc. Pracuji usilovně na rodovém stro-
mu Kablásků a Přikrylů a hledám pamětníky, kteří by mně mohli 
a poskytli  informace, dokumenty, fotografi e, vzpomínky o těchto 
dvou rodinách a jejich dalších příbuzných jako jsou Pelikánovi, Ko-
laciovi, Kunčíkovi....etc. O rodu mého 

dědečka Františka Kabláska převážně, jelikož o něm mám velmi, vel-
mi málo informací.  To málo je pár fotografi í, např. s jeho sourozenci 
(viz.foto),  korespondence s bratrem Janem, a další, které by mohly 
i někoho z vás zajímat. Rád bych se vzájemně o vše podělil. Mám 
zato, že povědomí o minulosti předků by mělo sloužit i širšímu okru-
hu než přímé rodině, jelikož vypovídá i o životě obce, místní kultuře, 
událostech a podobně. Proto vše co mám rád poskytnu.
Velmi mne zajímají informace o legionářích (Jan K. celník), o Josefovi 
K., který padl v první válce v Haliči 1915, např. kdy a kam se rukovalo 

při mobilizaci (viz foto), o stavbě obou domů na Čupech č. p. 
302, K Vodojemu č. p. 708 o kterých na úřadech není zmínky… 
uvítám fotografi e k okopírování, které by měly relevanci s mou 
rodinou i vzpomínky osobní k doplnění od těch, kteří měli 
k mým předkům blízko. Buď jako sousedi, kamarádi, trampové 
(Rudá Stopa např.), ale i stran bočních větví příbuzných mých 
předků, které rád do rodového stromu vepíšu a budou tak mít 
v něm trvalou svou stopu pro případ, že se někdo z vás, stejně 
jako já, či příští generace, budou zajímat odkud přicházíme. 
Věřte, je velmi vzrušující nahlížet do vlastní minulosti! Díky 
velké vážnosti ke své mamince, chci jí a všem našim předkům 
kam až v historii dosáhnu, jim všem prostřednictvím www.
familysearch.org postavit pomník.  A to navždy! Zaslouží si to 
stejně, jako všichni nivničtí rodáci nevrátivší se z války, stojí-
cím před místním kostelem.

Děkuji za již poskytnutou podporu pánům Josefovi Kablás-
kovi a panu Františku Kolaciovi se kterými jsem v kontaktu, 
dámám z radnice paní Borýskové a paní Hladišové! A pře-
dem děkuji všem, kteří se mi ozvou na některý z těchto kon-
taktů: tel 605 263 436, email post@sobolpetr.cz, korespon-
denční adresa:  Lázeňský Vrch 126, 47163 Staré Splavy.

P. Sobol
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P. Sobol

Marie Lukášová / + 2002, rozená Mahda-
Marie Lukášová / + 2002, rozená Mahda-lová ze Suché Lozy: u dveří domku 224 
lová ze Suché Lozy: u dveří domku 224 v Nivnici s autorem rodopisného seriálu 
v Nivnici s autorem rodopisného seriálu (kdysi v létě 1987 nebo 1988).(kdysi v létě 1987 nebo 1988).
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